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SAFETY REQUIREMENTS FOR ELECTRICAL EQUIPMENT  

FOR MEASUREMENT, CONTROL, AND LABORATORY USE –  
 

Part 031: Safety requirements for hand-held and hand-manipulated  
probe assemblies for electrical test and measurement 

 
FOREWORD 

1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 
all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote international 
co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To this end and 
in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, Technical Reports, 
Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as "IEC Publication(s)"). Their 
preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested in the subject dealt with 
may participate in this preparatory work. International, governmental and non-governmental organizations liaising 
with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely with the International Organization for 
Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees.  

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence between 
any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications.  

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this IEC Publication may be the subject of patent 
rights. IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

IEC 61010-031 has been prepared by IEC technical committee 66: Safety of measuring, control 
and laboratory equipment. It is an International Standard. 

It has the status of a group safety publication in accordance with IEC Guide 104.  

This third edition cancels and replaces the second edition published in 2015, and 
Amendment 1:2018. IEC 61010-031 is a stand-alone standard. 

This edition includes the following significant technical changes with respect to the previous 
edition: 

a) the scope has been made succinct. General information from the scope of Edition 2 has 
been moved to a new Clause 4. Consequently, Clause 4 to Clause 8 of Edition 2 have been 
renumbered. Clause 9 of Edition 2 has been deleted; 
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b) in Clause 2, normative references have been dated and new normative references have 
been added; 

c) in 3.1.4, the definition of PROBE TIP has been modified; 
d) in 4.1, there is no longer any differentiation between high voltage and low voltage probe 

assemblies. Type C probe assemblies have been merged with Type B probe assemblies; 
e) in 4.1 d) "Kelvin" probes have been added to the list of probe assemblies as a new Type E 

and a new Figure 5; 
f) in 4.1 e), probes for voltage measurement without electrical connection to conductors have 

been added to the list of probe assemblies as a new Type F and a new Figure 6; 
g) in 4.2.1, spread of fire is no longer considered as a HAZARD; 
h) Subclause 4.4.2.5 from Edition 2 has been deleted; 
i) Subclause 4.4.4.3 from Edition 2 has been deleted; 
j) in 5.4.4.1 consideration has been given to SPACINGS and impedance; 
k) in 6.1.1, removable parts of PROBE TIPS which bear markings are allowed; 
l) in 6.1.5, the voltage to be marked for MEASUREMENT CATEGORIES is the AC line-to-neutral or 

DC voltage; 
m) in 7.4.2, requirements for unmated CONNECTORS have been modified as follows: 

1) Table 2 has been modified and expanded, 
2) a calculation method for CLEARANCES of CONNECTORS above 20 kV has been defined, 
3) CREEPAGE DISTANCES have been aligned with CLEARANCES; 

n) in 7.4.3.1 and 7.4.3.5, requirements for IP2X PROBE TIPS with retractable sleeve have been 
added; 

o) in 7.4.3.2, PROBE TIPS are now applicable to non-contact probe assemblies; 
p) in 7.5.2.3.2, the values of Table 5 have been modified; 
q) in 7.6.2, voltage tests of CLEARANCES are done without humidity preconditioning; 
r) pre-treatments for rigidity test from Clause 10 of Edition 2 have been moved to 9.2; 
s) Subclause 11.1 of Edition 2 has been deleted; 
t) addition of an exception for Type E probe assembly in 13.2. Removable parts of PROBE TIPS 

which bear markings are allowed; 
u) Figure F.1 has been modified; 
v) Annex G has been added, for determination of CLEARANCES for Table 2; 
w)  Annex H has been added, covering line-to-neutral voltages for common mains supply 

systems.  

The text of this International Standard is based on the following documents: 

Draft Report on voting 

66/770/FDIS 66/771/RVD 

 
Full information on the voting for its approval can be found in the report on voting indicated in 
the above table. 

The language used for the development of this International Standard is English. 

This document was drafted in accordance with ISO/IEC Directives, Part 2, and developed in 
accordance with ISO/IEC Directives, Part 1 and ISO/IEC Directives, IEC Supplement, available 
at www.iec.ch/members_experts/refdocs. The main document types developed by IEC are 
described in greater detail at www.iec.ch/publications. 

https://www.iec.ch/members_experts/refdocs
https://www.iec.ch/publications
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A list of all parts of the IEC 61010 series, published under the general title, Safety requirements 
for electrical equipment for measurement, control, and laboratory use, can be found on the IEC 
website. 

In this document the following print types are used: 

– requirements and definitions: in roman type; 
– NOTES and EXAMPLES: in smaller roman type; 
– conformity and tests: in italic type; 
– terms used throughout this document which have been defined in Clause 3: SMALL ROMAN 

CAPITALS. 

The committee has decided that the contents of this document will remain unchanged until the 
stability date indicated on the IEC website under webstore.iec.ch in the data related to the 
specific document. At this date, the document will be  

• reconfirmed, 

• withdrawn, 

• replaced by a revised edition, or 

• amended. 

 

IMPORTANT – The "colour inside" logo on the cover page of this document indicates that it 
contains colours which are considered to be useful for the correct understanding of its 
contents. Users should therefore print this document using a colour printer. 

 

  

https://webstore.iec.ch/?ref=menu
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SAFETY REQUIREMENTS FOR ELECTRICAL EQUIPMENT  
FOR MEASUREMENT, CONTROL, AND LABORATORY USE –  

 
Part 031: Safety requirements for hand-held and hand-manipulated  

probe assemblies for electrical test and measurement 
 
 
 

1 Scope 

This part of IEC 61010 specifies safety requirements for hand-held and hand-manipulated probe 
assemblies for electrical test and measurement, and their related accessories. These probe 
assemblies are for non-contact or direct electrical connection between a part and electrical test 
and measurement equipment. They can be fixed to the equipment or be detachable accessories 
for the equipment. 

This group safety publication focusing on safety essential requirements is primarily intended to 
be used as a product safety standard for the products mentioned in the scope, but is also 
intended to be used by technical committees in the preparation of publications for products 
similar to those mentioned in the scope of this group safety publication, in accordance with the 
principles laid down in IEC Guide 104 and lSO/lEC Guide 51. 

One of the responsibilities of a technical committee is, wherever applicable, to make use of 
basic safety publications and/or group safety publications in the preparation of its publications. 

2 Normative references 

The following documents are referred to in the text in such a way that some or all of their content 
constitutes requirements of this document. For dated references, only the edition cited applies. 
For undated references, the latest edition of the referenced document (including any 
amendments) applies. 

IEC 60027-1:1992, Letter symbols to be used in electrical technology – Part 1: General 
IEC 60027-1:1992/AMD1:1997 
IEC 60027-1:1992/AMD2:2005 

IEC 60027-2:2019, Letter symbols to be used in electrical technology – Part 2: 
Telecommunications and electronics 

IEC 60027-4:2006, Letter symbols to be used in electrical technology – Part 4: Rotating electric 
machines 

IEC 60529:1989, Degrees of protection provided by enclosures (IP Code) 
IEC 60529:1989/AMD1:1999 
IEC 60529:1989/AMD2:2013 

IEC 61010-1:2010, Safety requirements for electrical equipment for measurement, control, and 
laboratory use – Part 1: General requirements  
IEC 61010-1:2010/AMD1:2016 

IEC 61180:2016, High-voltage test techniques for low-voltage equipment – Definitions, test and 
procedure requirements, test equipment 
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AVANT-PROPOS 

1) La Commission Electrotechnique Internationale (IEC) est une organisation mondiale de normalisation composée 
de l’ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de l’IEC). L’IEC a pour objet de 
favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les domaines de 
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travaux. L’IEC collabore étroitement avec l’Organisation Internationale de Normalisation (ISO), selon des 
conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de l’IEC concernant les questions techniques représentent, dans la mesure du 
possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de l’IEC intéressés 
sont représentés dans chaque comité d’études.  

3) Les Publications de l’IEC se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de l’IEC. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que l’IEC 
s’assure de l’exactitude du contenu technique de ses publications; l’IEC ne peut pas être tenue responsable de 
l’éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d’encourager l’uniformité internationale, les Comités nationaux de l’IEC s’engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de l’IEC dans leurs publications nationales 
et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de l’IEC et toutes publications nationales ou 
régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) L’IEC elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d’évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de l’IEC. L’IEC n’est responsable d’aucun des services effectués par les organismes de certification 
indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s’assurer qu’ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à l’IEC, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou mandataires, 
y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d’études et des Comités nationaux de l’IEC, 
pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre dommage de quelque 
nature que ce soit, directe ou indirecte, ou pour supporter les coûts (y compris les frais de justice) et les dépenses 
découlant de la publication ou de l’utilisation de cette Publication de l’IEC ou de toute autre Publication de l’IEC, 
ou au crédit qui lui est accordé.  

8) L’attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L’utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication. 

9) L’attention est attirée sur le fait que certains des éléments du présent document de l’IEC peuvent faire l’objet de 
droits de brevet. L’IEC ne saurait être tenue pour responsable de ne pas avoir identifié de tels droits de brevets. 

L’IEC 61010-031 a été établie par le comité d’études 66 de l’IEC: Sécurité des appareils de 
mesure, de commande et de laboratoire. Il s’agit d’une Norme internationale. 

Elle a le statut d’une publication groupée de sécurité conformément au Guide IEC 104.  

Cette troisième édition annule et remplace la deuxième édition parue en 2015 et 
l’Amendement 1:2018. L’IEC 61010-031 est une norme autonome. 
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Cette édition inclut les modifications techniques majeures suivantes par rapport à l’édition 
précédente: 

a) le domaine d’application a été raccourci. Les informations générales du domaine 
d’application de l’Edition 2 ont été déplacées dans un nouvel Article 4. Par conséquent, les 
Articles 4 à 8 de l’Edition 2 ont été renumérotés. L’Article 9 de l’Edition 2 a été supprimé; 

b) à l’Article 2, les références normatives ont été datées et de nouvelles références normatives 
ont été ajoutées; 

c) en 3.1.4, la définition de POINTE DE TOUCHE a été modifiée; 
d) en 4.1, il n’y a plus de distinction entre les sondes équipées haute tension et basse tension. 

Les sondes équipées de types B et C ont été fusionnées; 
e) en 4.1 d), les sondes "Kelvin" ont été ajoutées à la liste des sondes équipées en tant que 

nouveau type E, ainsi qu’une nouvelle Figure 5; 
f) en 4.1 e), des sondes de mesure de la tension sans connexion électrique aux conducteurs 

ont été ajoutées à la liste des sondes équipées en tant que nouveau type F, ainsi qu’une 
nouvelle Figure 6; 

g) en 4.2.1, la propagation du feu n’est plus considérée comme un DANGER; 
h) le paragraphe 4.4.2.5 de l’Edition 2 a été supprimé; 
i) le paragraphe 4.4.4.3 de l’Edition 2 a été supprimé; 
j) en 5.4.4.1, une attention particulière a été accordée aux ESPACEMENTS et à l’impédance; 
k) en 6.1.1, les parties amovibles des POINTES DE TOUCHE qui portent des marquages sont 

autorisées; 
l) en 6.1.5, la tension à marquer pour les CATEGORIES DE MESURE est la tension alternative 

phase-neutre ou la tension continue; 
m) en 7.4.2, les exigences relatives aux CONNECTEURS découplés ont été modifiées comme 

suit: 
1) le Tableau 2 a été modifié et étendu; 
2) une méthode de calcul des DISTANCES D’ISOLEMENT des CONNECTEURS au-delà de 20 kV 

a été définie; 
3) les LIGNES DE FUITE ont été alignées avec les DISTANCES D’ISOLEMENT; 

n) en 7.4.3.1 et 7.4.3.5, des exigences ont été ajoutées pour les POINTES DE TOUCHE IP2X avec 
manchon rétractable; 

o) en 7.4.3.2, les POINTES DE TOUCHE sont désormais applicables aux sondes équipées sans 
contact; 

p) en 7.5.2.3.2, les valeurs du Tableau 5 ont été modifiées; 
q) en 7.6.2, les essais de tension des DISTANCES D’ISOLEMENT sont effectués sans 

préconditionnement à l’humidité; 
r) les prétraitements pour l’essai de rigidité de l’Article 10 de l’Edition 2 ont été déplacés en 

9.2; 
s) le paragraphe 11.1 de l’Edition 2 a été supprimé; 
t) en 13.2, une exception a été ajoutée pour la sonde équipée de type E. Les parties amovibles 

des POINTES DE TOUCHE qui portent des marquages sont autorisées; 
u) la Figure F.1 a été modifiée; 
v) l’Annexe G a été ajoutée pour déterminer les DISTANCES D’ISOLEMENT du Tableau 2; 
w)  l’Annexe H a été ajoutée pour couvrir les tensions phase-neutre des réseaux de distribution 

généralement utilisés.  
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Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à son approbation. 

La langue employée pour l’élaboration de cette Norme internationale est l’anglais. 

Ce document a été rédigé selon les Directives ISO/IEC, Partie 2, il a été développé selon les 
Directives ISO/IEC, Partie 1 et les Directives ISO/IEC, Supplément IEC, disponibles sous 
www.iec.ch/members_experts/refdocs. Les principaux types de documents développés par 
l’IEC sont décrits plus en détail sous www.iec.ch/publications. 

Une liste de toutes les parties de la série IEC 61010, publiées sous le titre général, Exigences 
de sécurité pour appareils électriques de mesurage, de régulation et de laboratoire, se trouve 
sur le site web de l’IEC. 

Dans le présent document, les caractères d’imprimerie suivants sont utilisés: 

– exigences et définitions: caractères romains; 
– NOTES et EXEMPLES: petits caractères romains; 
– conformité et essais: caractères italiques; 
– termes définis à l’Article 3 et utilisés dans tout le présent document: CARACTERES ROMAINS 

EN PETITES CAPITALES. 

Le comité a décidé que le contenu de ce document ne sera pas modifié avant la date de stabilité 
indiquée sur le site web de l’IEC sous webstore.iec.ch dans les données relatives au document 
recherché. A cette date, le document sera  

• reconduit, 

• supprimé, 

• remplacé par une édition révisée, ou 

• amendé. 

 

IMPORTANT – Le logo "colour inside" qui se trouve sur la page de couverture de cette 
Documentation indique qu’elle contient des couleurs qui sont considérées comme utiles à 
une bonne compréhension de son contenu. Les utilisateurs devraient, par conséquent, 
imprimer cette publication en utilisant une imprimante couleur. 
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EXIGENCES DE SÉCURITÉ POUR APPAREILS ÉLECTRIQUES  
DE MESURAGE, DE RÉGULATION ET DE LABORATOIRE –  

 
Partie 031: Exigences de sécurité pour sondes équipées tenues  

à la main et manipulées pour mesurage et essais électriques 
 
 
 

1 Domaine d’application 

La présente partie de l’IEC 61010 spécifie les exigences de sécurité relatives aux sondes 
équipées tenues à la main et manipulées prévues pour le mesurage et les essais électriques, 
ainsi que leurs accessoires connexes. Ces sondes équipées sont prévues pour une connexion 
sans contact électrique ou une connexion électrique directe entre une partie et un appareil de 
mesure et d’essai électrique. Elles peuvent être solidaires de l’appareil ou en être des 
accessoires détachables. 

La présente publication groupée de sécurité, qui est axée sur les exigences essentielles de 
sécurité, est avant tout destinée à être utilisée en tant que norme de sécurité de produits pour 
les produits cités dans le domaine d’application, mais elle est aussi destinée à être utilisée par 
les comités d’études dans le cadre de l’élaboration de publications pour des produits similaires 
à ceux cités dans le domaine d’application de la présente publication groupée de sécurité, 
conformément aux principes établis dans le Guide IEC 104 et le Guide ISO/IEC 51. 

L’une des responsabilités d’un comité d’études consiste, le cas échéant, à utiliser les 
publications fondamentales de sécurité et/ou les publications groupées de sécurité dans le 
cadre de l’élaboration de ses publications. 

2 Références normatives 

Les documents suivants sont cités dans le texte de sorte qu’ils constituent, pour tout ou partie 
de leur contenu, des exigences du présent document. Pour les références datées, seule 
l’édition citée s’applique. Pour les références non datées, la dernière édition du document de 
référence s’applique (y compris les éventuels amendements). 
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IEC 60027-1:1992/AMD2:2005 

IEC 60027-2:2019, Symboles littéraux à utiliser en électrotechnique – Partie 2: 
Télécommunications et électronique 

IEC 60027-4:2006, Symboles littéraux à utiliser en électrotechnique – Partie 4: Machines 
électriques tournantes 

IEC 60529:1989, Degrés de protection procurés par les enveloppes (code IP) 
IEC 60529:1989/AMD1:1999 
IEC 60529:1989/AMD2:2013 

IEC 61010-1:2010, Règles de sécurité pour appareils électriques de mesurage, de régulation 
et de laboratoire – Partie 1: Exigences générales  
IEC 61010-1:2010/AMD1:2016 
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